
 

Kirkeudvalget har ved brev af 24. marts 2017 (KIU alm. del – spørgsmål 12) 

bedt om min besvarelse af spørgsmål: 

Ministeren bedes oplyse, om der er retlig forskel på henholdsvis anerkendte og 

godkendte trossamfund – herunder i relation til civilregistrering og førelse af 
ministerialprotokoller. I givet fald bedes ministeren redegøre for forskellen.  

 

Svar: 

En række trossamfund uden for folkekirken er anerkendt som trossamfund ved 
kongelig resolution inden den 1. januar 1970 eller er godkendt som trossam-

fund den 1. januar 1970 eller derefter ved ministeriel beslutning. 

Før ægteskabsloven af 1969 fulgte det af en førkonstitutionel retssædvane, at 
trossamfund kunne anerkendes ved kongelig resolution, jf. herved også § 29 i 

lov nr. 276 af 30. juni 1922 om Ægteskabs Indgaaelse og Opløsning.  

Der er i dag 11 anerkendte trossamfund, som er anerkendt efter denne praksis. 

Muligheden for at anerkende trossamfund ved kongelig resolution ophørte 
med ægteskabsloven af 1969. Efter ægteskabslovens ikrafttræden den 1. januar 

1970 kan andre trossamfund godkendes af den ressortansvarlige minister. Den 
nuværende godkendelsespraksis er baseret på forarbejderne til ægteskabslo-

ven.  

De anerkendte trossamfund – bortset fra Baptistkirken, som efter eget ønske 

og i medfør af cirkulære nr. 9300 af 25. juni 2013 blev fritaget for denne for-
pligtelse den 1. juli 2013 – har i medfør af § 1, stk. 3, i bekendtgørelse nr. 1862 

af 23. december 2015 om navne, samt cirkulære nr. 123 af 14. august 1987 om 
folkekirkens og de anerkendte trossamfunds ministerialbøger visse opgaver og 

rettigheder ved civilregistreringen i forbindelse med navngivning, navneæn-
dring og attestudstedelse.  

Et barn kan således blive navngivet i et anerkendt trossamfund og et medlem 

kan få foretaget en navneændring i et anerkendt trossamfund.  

Indtil den 31. december 1967 kunne de anerkendte trossamfund også foretage 

fødselsregistrering. Fra den 1. januar 1968 registreres alle fødsler og dødsfald 
(uden for Sønderjylland) i folkekirkens ministerialbøger. Retsstillingen er dog 

fortsat således, at personregisterføreren i folkekirken skal informere trossam-
fundets præst om fødslen, hvis det oplyses, at barnet skal være medlem af et 

anerkendt trossamfund, jf. § 6 i bekendtgørelse nr. 1144 af 30. september 2010 
om anmeldelse af fødsler.  
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Side 2 
De anerkendte trossamfund har pligt til at registrere foretagne vielser i tros-
samfundets kirkebøger og udstede vielsesattest for disse vielser. Vielsen tilba-

gemeldes til CPR-systemet gennem vielseskommunens folkeregister. Ved viel-
ser, som foretages i godkendte trossamfund, foretages både registrering i og at-

testering fra kommunens vielsesprotokol.  

De anerkendte trossamfund anvender ikke den elektroniske kirkebog men fø-
rer papirkirkebog med civile registreringer om navngivning, navneændring og 

vielse på samme måde som folkekirkens valg- og døvemenigheder og Sankt Pe-
tri Kirke. I praksis tilbagemelder trossamfundene de foretagne navngivninger 

og navneændringer til sognets personregisterfører eller kommunens folkeregi-
ster pr. brev med henblik på registrering i CPR. 

 
 

 
 

 
 

Med venlig hilsen 
 

 

Mette Bock 

 

 

 
/ Lena B.M. Petersen 


